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Jordi Garcia: “Quan
competeixes has de ser
sincer amb tu mateix”
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S’entrega el presumpte
autor del crim de la Mina

TIANA pàg 12

Martorell va vulnerar 
el dret a la participació

Presenten la festa ciutadana que vol cohesionar el Besòs pàg 10

Crear identitat

Badalona vol resoldre el futur
de lamasia deCa l’Andal

El consistori treballa en un procés participatiu que es posaria en marxa després d’una reforma que no té data pàg 6
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BADALONA pàg 3

BDN Negra: arriba el primer
festival de novel·la negra
amb un cartell de luxe

ELECCIONS pàg 6
Alex Montornès ja és
oficialment el candidat d’ERC 
a l’alcaldia de Badalona
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Al fons de la barra del bar, ama-
gat rere una boirina de fum de
tabac, hi seu un detectiu. Vesteix
gavardina grisa i llueix un barret
rebregat. Beu whisky sol en un
got llarg i dissimula entre glo-
pada i glopada per vigilar els mo-
viments de la dona que beu un
Dry Martini al costat oposat de
la barra. Ella, que duu un vestit
cenyit i vermell carmí, no dissi-
mula gens, i mira de bat a bat el
detectiu. De sobte, els llums del
bar s’apaguen i sonen dos trets.

Aquesta pila de tòpics podria
respondre al plantejament lògic
d’una novel·la negra clàssica:
“Però, ep, la novel·la negra ha
evolucionat molt des d’aquells

temps”, assegura Jordi Mata-
moros, escriptor i comissari de
les primeres Jornades de No-
vel·la Negra de Badalona. Orga-
nitzada amb la col·laboració de
la cooperativa Abacus i l’Ajun-
tament badaloní, BDN Negra
es durà a terme el pròxim cap de
setmana a l’Antic Escorxador.

Des de l’època de Dashiell
Hammet i el seu Falcó Maltès
(una de les pedres angulars del
gènere), i de la mà del pas del
temps i de l’evolució de les so-
cietats, la novel·la negra ha anat
substituint els tòpics de l’home
dur i la femme fatale per altres
recursos literaris més moderns:
“S’han deixat enrere els rols de
l’investigador alcohòlic i la dona
objecte, però hi ha una sèrie de
nexes que són imperdibles com
ara l’assassinat, la investigació...
canvien els configurants, però el

nexe és el mateix: el morbo ens
mou”, analitza el comissari de les
jornades, Jordi Matamoros. 

De manera paral·lela als anys
quaranta i cinquanta, quan el ci-
nema va fer disparar la popula-
ritat de la novel·la negra, actu-
alment sèries de televisió o de
documentals com ara Crims han
fet repuntar l’interès dels lectors
joves pel gènere: “És quelcom cí-
clic, productes de qualitat com
Crimsajuden, però també ho fan
alguns fets més arbitraris, com
l’assassinat del Diable de la Mo-
del de Barcelona”, diu Mata-
moros, en referència a l’assassi-
nat de Raymond Vaccarizzi. El 14
de juliol  de 1984, aquest pres ita-
lià conegut pel malnom d’El
Diablo es va apropar als barrots
de la cel·la  314 de la presó Mo-
del per parlar, a crits, amb la seva
xicota, l’Antoniette, que l’espe-

rava al carrer. En aquell mo-
ment, dos trets provinents de la
teulada del número 30 del car-
rer de Provença li van travessar
el cap i el pit: “Doncs aquella his-
tòria va suposar un autèntic
auge en el consum de novel·les
negres”, recorda Matamoros. 

El moment actual sembla,
doncs, adequat per tirar enda-
vant unes jornades sobre el gè-
nere. “Tenim moltes expectati-
ves amb BDN Negra”, diu el
comissari. La idea neix pels
volts del final de l’estiu per una
conversa casual entre Matamo-
ros i la cap de la botiga Abacus
del Màgic de Badalona. La in-
tenció germinal era tirar enda-
vant alguna iniciativa per im-
pulsar la lectura entre la gent:
“Volem que les jornades tingu-
in continuïtat, i seria molt bo que
el pròxim comissari de BDN

Negra sigui més jove, i si pot ser
un autor novell”, opina Mata-
moros, i afegeix que el relleu ge-
neracional és bàsic per assegu-
rar més edicions de BDN Negra. 

A les jornades participaran
autors badalonins com David
Cané, Antonio Trasmonte o Joa-
na Hermoso: “Badalona es me-
reixia un espai com aquest, pre-
sent a moltes ciutats, de mane-
ra que la presència d’autors lo-
cals va ser una de les premises a
l’hora de muntar les jornades”,
explica Montse Adán, cap de la
botiga Abacus del carrer Fran-
cesc Macià. A banda, un altre
dels plats forts serà la taula ‘True
Crime’, amb Yago Garcia, autor
del llibre Qui va matar l’Helena
Jubany. Parlant de matar: l’as-
sassí era el cambrer, i els dos
trets els van rebre el detectiu me-
langiòs i la dona de vermell.

L’antic escorxador serà l’escenari (macabre) de les primeres jornades de novel·la negra. Foto: BDN Negra

Badalona es tenyeix denegre
» La primera edició de les jornades de novel·la negra, BDN Negra, es faran demà i dissabte

» El gènere viu un moment d’auge, en part gràcies a l’èxit de productes audiovisuals com ‘Crims’

Gerardo Santos
BADALONA
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[Des del Donbass] El
TERROR de la guerra
(en 1a persona). 5 de la

matinada, bum! L’estrèpit em desper-
ta. El 2n cau més a prop. M’estic vestint,
i el 3r! Al passadís, abans de les escales
d’emergència, m’aturo per encendre la
llanterna del mòbil i... això em salva? El
4t hauria pogut ser per a mi.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

El 3 de octubre de
2013, 368 personas
murieron ahogadas en

uno de los mayores naufragios ocurri-
dos en Lampedusa. Fue una tragedia
que sacudió a Italia, pero no evitó
centenares de naufragios más. Casi
una década después, Meloni amenaza
con cerrar los puertos italianos.

@AneIrazabal

Poc es parla de la im-
portància que va tenir
la incorporació massiva

de les dones a les colles castelleres.
Com que pesen menys que els homes,
l’alleugeriment de pes a l’estructura ha
permès tirar endavant castells més
alts, i això no es diu mai. #CastellsEn-
Xarxa #ConcursTGN22

Ahir [2-10-2022] Lula
va quedar cinc punts
per davant de Bolsonaro.

Caldrà lluitar la segona volta, però
parteix amb força avantatge. El que va
ser dramàtic ahir, però, van ser la res-
ta dels resultats de les eleccions: el bol-
sonarisme és fort i s’ha imposat al
congrés, al senat i als estats.

@jotaemi@Marta_catalonia@ManelAlias

La lupa

Possiblement, algú pensi que amb aquest escrit
volem parlar de les diverses i múltiples acti-
vitats que les iaies i els iaios fan als casals o al-
tres centres de persones grans.

Res d’això. Amb aquest escrit volem explicar al-
gunes de les coses, poques, que hem fet les persones
jubilades i pensionistes des d’aquell ja allunyat 15 de
gener de 2017. Aquell dia, centenars de pensionis-
tes i jubilats es van concentrar a les places dels ajun-
taments de les viles i ciutats de tot l’Estat per exigir
al govern central unes pensions i uns salaris dignes
per a tothom, també a Badalona.

Des d’aleshores, amb pluja, fred o calor, no hem dei-
xat de concentrar-nos setmanalment perquè teníem
i tenim clar que la millor manera de defensar els nos-
tres drets i els serveis públics és rebel·lar-nos contra
tots aquells que ens els volen arrabassar.

A més, hem fet actes per tots els barris i pels casals
de la gent gran, recollides de centenars de milers de sig-
natures i manifestacions a Badalona, a Barcelona i a tot
l’Estat, entre moltes altres coses. I, ara per ara, tothom
sap que a Badalona, gràcies a la Marea de Pensionis-
tes, s’han aconseguit petits avanços que han evitat que
els depredadors i els seus còmplices, que ens volen es-
claus i submisos, aconseguissin els seus propòsits.

Ara bé, és evident que no hem aconseguit tot allò
que reclamem i per això continuem concentrant-nos
tots els dijous a les onze del matí a la plaça de la Vila.
També continuem organitzant i participant en activitats
diverses per no oblidar que, governi qui governi, les
pensions, els salaris i els serveis públics es defensen.

Mai oblidarem totes les persones grans que van
morir a les residències per manca d’atenció mèdica
i, fins i tot, alimentària. Morts evitables i que tenen
responsables. 

És cert que la maleïda pandèmia va destrossar
moltes vides, però no deixa de ser també una evi-
dència que moltes de les persones grans que vivien
a les residències van morir a conseqüència de l’a-
bandonament per part dels responsables de vetllar
pel seu benestar. No renunciarem a exigir que s’in-
vestiguin les causes i, sobretot, que les residències
siguin un servei públic i no un negoci privat.

Continuem exigint que les pensions i els salaris s’in-
crementin el mateix que l’IPC real, i que es posi fi a la
bretxa de gènere i a les pensions de misèria. Pensem
que tothom té dret a poder viure amb dignitat.

Però no només per això diem que els iaios i les ia-
ies són marxosos, sinó també perquè un grup de per-
sones jubilades i pensionistes, procedents de diversos
llocs de la nostra geografia, faran a peu un desplaça-
ment en què sortiran l’1 d’octubre d’Alzira (València)
i es traslladaran fins a Madrid per participar en la ma-
nifestació convocada per COESPE i altres organitza-
cions i moviments socials el 15 d’octubre.

Aquesta no serà la primera marxa: encara tenim
present l’èxit de l’anterior, que des del nord i el sud de
l’Estat va recórrer els pobles i ciutats per participar en
una altra gran manifestació a Madrid.

Una bona amiga em pregunta per què unes per-
sones més grans de 65 anys –hi participa una dona
que té 83 anys– fan tants quilòmetres. I, com deia

aquell vell i conegut cantant, ens sobren els motius
per fer-ho.

Mai renunciarem a lluitar per defensar els serveis
públics, com tampoc renunciarem a exigir la revalo-
rització de les pensions i els salaris segons s’hagi in-
crementat l’IPC real. Volem que les pensions mínimes
siguin igual que el salari mínim interprofessional (SMI)
i eliminar la bretxa de gènere. Ens oposem a l’intent
de privatitzar les nostres pensions, ja que està de-
mostrat que no hi ha res que garanteixi poder cobrar
una pensió digna després de jubilar-se. Tenim molts
exemples, el més recent el del Regne Unit, on el go-
vern ha hagut d’invertir grans sumes de diners per evi-
tar la fallida financera.

Segons informen diferents mitjans i els entesos en
el tema, el finançament de les pensions al Regne Unit
mai s’ha trobat en una situació tan perillosa, ja que la
probabilitat d’una recessió posa en perill les perspec-
tives financeres dels patrocinadors dels plans de pen-
sions. Per això, COESPE sempre ha defensat que les
pensions han de ser públiques, mai s’han de deixar en
mans privades que només busquen els seus beneficis
i no pas garantir una pensió digna per a tothom.

L’exemple i la dignitat, a més de l’esforç físic, que
ens donen aquestes persones grans haurà pagat la pena
si el dissabte 15 d’octubre els carrers de Madrid
s’omplen de manifestants de totes les edats, ja que la
defensa de l’estat del benestar és cosa de tothom.

Si encara no esteu apuntats, podeu posar-vos en
contacte amb la Marea de Pensionistes de Badalo-
na. Nosaltres hi anirem.

per Pedro Jesús Fernández

Gent gran marxosa
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El presumpte autor de l’assassinat d’un home
al barri de la Mina s’entrega a la policia1

2
Badalona viu un Ple a dins de l’Ajuntament
i un altre a la plaça de la Vila

Montgat reivindica el seu patrimoni històric

La PAHV denuncia un repunt 
dels desnonaments a Santa Coloma

Federalisme i municipi

El + llegit línianord.cat

3

4

5

A les xarxes

@aleixsalvans: La reforma de la Rambla no
servirà perquè els barcelonins tornin a ram-
blejar sinó perquè hi hagi menys atropella-
ments de guiris borratxos de matinada.

@damesonpareras: Estabilitat mental ni-
vell estabilitat Govern de la Generalitat
de Catalunya. Autoestima baixeta nivell
Junts.

#CrisiDeGovern

@yeyaboya: Quina tristesa sentir com
Carme Forcadell és xiulada a l’acte de l’1-O.
Quina pena. Així no ho aconseguirem, com-
panys. Més dones com ella ens calen [...]

#XiuladaAForcadell #LaRamblaEsTransforma

Safata d’entrada

No hi ha una bona teoria
que no es manifesti amb la
tècnica, per això cal ma-

nipular menys i acariciar més,
deia el professor Sacristán Luzón.
La paradoxa és que la tècnica d’a-
cariciar coincideix, tanmateix,
amb la teoria de la destrucció.
Adonar-nos que gairebé tot es
presenta vestit de bondat, cosa que
s’ha d’interpretar com un avís
que ens convida a dubtar de la pro-
paganda. Caldria entomar el tre-
ball teoricopràctic amb certa crí-
tica i prevenir-nos dels seus mi-
ratges. La veritat mai no se’ns
mostrarà directament, la trans-
parència és gairebé impossible.

Treballar pel benestar de tot-
hom exigeix certa coherència: no
sembla raonable viure en una so-
cietat competitiva mentre s’exal-
ta l’educació en la cooperació i la
solidaritat. Quantes vegades no
ens sorprèn la distància entre pa-
raules i fets? En alguns casos,
només caldria fer ús de l’autoob-
servació, la millor fórmula per
prendre consciència i domini del
jo, afrontar amb justícia els inte-
ressos que s’amaguen entre les ne-
cessitats dels altres. 

Allò que ens desagrada de l’al-
tre és, en principi, el que no ens
agrada de nosaltres mateixos (i vi-
ceversa); d’aquesta manera el
màrqueting empresarial va utilit-
zar la teoria de Lacan per vendre
els seus productes i captar clients
potencials. “Pensa d’una altra ma-
nera” va ser l’eslògan americà que
ens va introduir al consumisme i,
paral·lelament, al model assis-
tencialista, centrat en l’atenció a
una part de subjectes aïllats, da-
vant del sentit comunitari que

Paraules
per Francesc Reina

apostava per un “tractament”
global de la persona, valorant el
context sociocultural com un
factor identitari i estimulador
que facilitaria canvis. La políti-
ca es va adaptar, com sempre, a
bona part d’aquelles recomana-
cions, i va posar fi a la grandesa
que s’havia gestat anys abans
col·locant les persones al centre
de les aportacions industrials i
tecnològiques, i així seguim.

Sembla que aquesta és una
estratègia recurrent, sobretot
en els àmbits de l’ajuda. Posem
com a exemple l’empowerment,
una praxi orientada a l’autono-
mia i responsabilitat (que re-
emplaça la jerarquia piramidal
existent) sota la base d’una ges-
tió compartida, una estratègia de
motivació i promoció que con-
sistiria en la delegació o trans-
missió de majors capacitats de
decisió als empleats. Però mol-
tes realitats deixen entreveure
que aquest tipus de gestió no
existeix. És oportú parlar de les
anomenades “habilitats socials”,
com la tan socorreguda empa-
tia, l’assertivitat, etc., que es
mouen en els cercles intel·lec-
tuals, formatius i empresarials,
i que poden arribar a ser un ins-
trument fred i artificial, distant,
classista, i que impedeixi cercar
la necessària solidaritat dels
uns amb els altres.

Qui va darrere d’aquestes
fórmules, en què la bretxa entre

gestors, comandaments inter-
medis, caps d’això i allò, en-
fronta els professionals i els
atesos per manca de confiança
i relació sincera? Tot això genera
més necessitat de control, so-
bretot a les organitzacions pri-
mitives (sovint les administra-
tives), on el zel excessiu i pa-
ternalista manté un flux buro-
cràtic i centralitzat. Qui vigila els
vigilants? Les seves praxis orien-
tades al control jeràrquic van en
detriment dels resultats (quan
no del sentit comú o la profes-
sionalitat), cosa que limita la
participació i el compromís.

Cal una estructura organit-
zativa menys jeràrquica, plana i
horitzontal. Un nou sistema de
valors com l’altruisme, rendició
de comptes, dignitat, compromís
de servei, honor, integritat, ho-
nestedat, compassió, capacitat
d’ensenyar i aprendre, garantia
de qualitat, excel·lència, capaci-
tat de treball en equip, equitat,
iniciativa, flexibilitat... Sobretot
amb el cor, amb autocontrol.

Construir polítiques decents
és garantir comunitats i espais
sense por al futur, permetre re-
duir la distància en les rela-
cions, seguir estàndards reals de
bona praxi. És apostar per un
discurs modest, a favor de la fra-
ternitat i amb habilitats molt més
properes a la població que re-
sisteix, més creatives, potencia-
dores, motivadores i seductores.

Els semàfors

El consistori badaloní 
ha anunciat que està treballant
en un procés participatiu per
decidir “l’ús sociocultural” que
tindrà la masia de Ca l’Andal. Tot
i això, primer cal fer una reforma
molt necessària que no té data,
mentre l’edifici es deteriora. 

pàgina 6Aj. de Badalona

La festa ciutadana Va de Besòs 
se celebrarà el 15 d’octubre 
amb l’objectiu de cohesionar 
els quatre municipis que
comparteixen la llera del riu:
Santa Coloma, Sant Adrià,

Barcelona i Montcada i Reixac. 
Hi haurà un centenar d’activitats. 

pàgina 10Va de Besòs

Un jutjat ha donat la raó a Junts
per Tiana en la seva denúncia

pel bloqueig de la
documentació del cas de la
regidora Guàrdia. Així doncs, 
el govern que liderava
l’exalcaldessa Martorell va

vulnerar el dret a la participació. 
pàgina 12Marta Martorell

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com



línianord.cat 6 d’octubre del 2022

Badalona

| 6

Alex Montornès és escollit
candidat a l’alcaldia per ERC

ELECCIONS4El primer tinent
d’alcalde, Alex Montornès, va ser
proclamat dimarts candidat a
l’alcaldia de la ciutat per ERC. 

L’acte de presentació va tenir
lloc a la plaça de la Plana i va
comptar amb la presència del
president d’ERC, Oriol Junque-
ras i la diputada Ana Balsera.
Durant el seu discurs, Montor-
nès va assegurar que vol ser
l’alcalde “que lideri un projecte
amb la gent i per a la gent”. 

Va parlar d’una ciutat di-
versa i va advocar per “una sola
Badalona, de tots, des del Man-

resà fins a Llefià, i des del Cen-
tre a La Pau”. 

Oriol Junqueras, per la seva
banda, va remarcar que la can-
didatura de Montornès repre-
senta “un missatge d’esperança
i confiança”. Montornès, que és
doctor en física atmosfèrica i
meteoròleg, ja va formar part de
la  llista per ERC a les darreres
eleccions de 2019, encapçalada
aleshores per Oriol Lladó. 

En aquella ocasió, ERC es va
presentar conjuntament amb
Guanyem Badalona en Comú de
l’exalcaldessa Dolors Sabater.

PATRIMONI4Els alumnes del
Màster en Diagnosi i Tècniques
d’Intervenció en Edificació Exis-
tent de la Universitat Politècni-
ca de Catalunya (UPC) van pre-
sentar, el dissabte passat, l’Es-
tudi geomètric, arquitectònic,
històric, constructiu i patològic
de la masia de Ca l’Andal. La pre-
sentació es va dur a terme al Mu-
seu de Badalona, a càrrec de l’ar-
quitecta i professora de la UPC,
Clàudia Sanmartí.

L’arquitecta va informar que
l’estat de l’estructura és en ge-
neral correcte, excepte en algu-
nes zones que s’han de reparar,
per culpa de la falta de mante-
niment. Les darreres pluges tor-
rencials han provocat l’esfon-
drament d’una part de la teula-
da, i també algunes de les bigu-
es de fusta que la sostenen s’es-
tan descomponent. Això pro-
voca que s’hi filtri aigua cada cop
que plou, fet que fa deteriorar tot
el conjunt encara més ràpid:
“Si no hi ha un ús i, per tant, uns
usuaris i un manteniment, pot
ser que un altre tram de la co-

berta també s’esfondri”, va co-
mentar l’arquitecta Clàudia San-
martí a Badalona Comunicació.

El mateix dia de la presenta-
ció de l’estudi, l’Ajuntament va
anunciar que està treballant en
la proposta d’un procés partici-
patiu per decidir “l’ús sociocul-
tural que tindrà després de la re-
forma”, segons va anunciar la se-

gona tinenta d’alcalde, Aïda
Llauradó, en una piulada. La re-
forma no podrà començar, ad-
verteix el consistori, perquè a
l’annex de la masia hi viu una fa-
mília. La plataforma Salvem Ca
l’Andal continua denunciant la
falta de manteniment d’una ma-
sia que és Bé Cultural d’Interès
Local des del 1984.

La presentació de l’estudi de Ca l’Andal. Foto: Twitter (@aidallaurado)

El futur de Ca l’Andal es decidirà
en un procés participatiu

Acte de presentació de la candidatura. Foto: Twitter (@ERCBadalona)

Ocupació | Desallotgen una nau
Ahir dimecres es va desallotjar els ocupants de la nau del carrer de la Tècnica, al barri

de Montigalà. Ho va anunciar l’alcalde Guijarro al seu perfil de Twitter: “El diàleg
permanent amb els veïns ha donat els seus fruits enfront del populisme i el soroll”.
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El Filmets obrirà amb la
Palma d’Or de Cannes 2021

CULTURA4The water mur-
murs, el curtmetratge que va
guanyar la Palma d’Or al passat
Festival de Cannes, inaugurarà
l’edició 48 del Filmets Badalona
Film Festival. La pel·lícula es
projectarà en primícia a l’Estat
al Teatre Zorrilla el 21 d’octubre.

El curt és de producció xine-
sa, dura un quart d’hora i es va
estrenar el passat mes de maig.
Situa l’acció en un món apoca-

líptic, just després de l’impacte
d’un asteroide. A banda, la ses-
sió inaugural del Filmets comp-
tarà amb la presència de figures
cinematogràfiques com Pedro
Casablanc o Macarena Gómez,
que presenten el curtmetratge
Takbir, dirigit per Jordi Calvet. 

També dins la sessió inau-
gural pujarà a l’escenari el ballarí
Tiyo per presentar el film Tu
Niño, dirigit per Sergi Castellà.

Presenten els sis temes de
debat del Repensem BDN

PARTICIPACIÓ4Ja es coneixen
les sis sessions de debat ciutadà
que conformaran la iniciativa
Repensem Badalona. 

L’alcalde Guijarro i la regi-
dora de Joventut, Coordinació
Territorial i Participació Ciuta-
dana, Andrea Zapata, van pre-
sentar aquest dimecres el con-
tingut de les sessions de debat,
que es faran als districtes de la
ciutat entre el 13 d’octubre i el 24
de novembre d’enguany.

Cadascuna de les sessions
es durà a terme a un districte di-
ferent i versarà sobre un tema
també diferent. L’objectiu del
Repensem Badalona és tractar
els reptes que afronta la ciutat.

Les propostes que es recullin
en les sis sessions de debat es
tractaran al pròxim Consell de
Ciutat, que està convocat per al
mes de desembre. 

El Consell de Ciutat és el
màxim òrgan consultiu i de par-
ticipació de què disposa l’Ajun-
tament, allà on es discuteixen les
polítiques estratègiques per a la
ciutat entre els representants
polítics i la ciutadania. 

Ara fa dues setmanes va pro-
tagonitzar una de les reivindi-
cacions de la Federació d’Asso-
ciacions Veïnals de Badalona
(FAVB), que n’exigia la seva re-
alització, després d’onze anys
sense dur-se a terme.

IMMIGRACIÓ4Divendres pas-
sat, poc després de reunir-se
amb les policies locals de Sant
Adrià i de Badalona, l’alcalde
Guijarro i l’alcaldessa Cañete es
desplaçaven al número 840 del
carrer Guifré. Allà, en territori
badaloní, però a tocar de la fron-
tera amb Sant Adrià, és on esta-
va previst obrir un centre d’a-
tenció a menors estrangers no
tutelats, i és on els dos batlles van
anunciar que, finalment, el cen-
tre que es projectava no obrirà. 

La possible obertura del cen-
tre de menors havia generat un
fort rebuig veïnal i l’anunci que
no obriria fet a peu de carrer va
despertar també molta expecta-
ció entre els veïns. 

La raó que explica que el
servei no es posi en marxa és tèc-
nica. Segons informa l’ACN, els
tècnics municipals detallen en un
informe que s’han esgotat “tots
els terminis” per a l’inici de les
obres. El Servei de Llicències
d’Obres i Activitats de l’Ajunta-
ment va donar per caducada la
llicència concedida el juliol de
2019 a la Fundació ISOM, que
havia de gestionar el centre. 

Aquesta entitat va demanar
la llicència d’obres i de canvi
d’activitat de l’immoble, ja que
l’edifici on s’havia d’obrir el cen-

tre de menors havia estat una es-
cola bressol. Ni els usos ni la dis-
tribució dels espais eren com-
patibles i calia fer-hi una refor-
ma a fons. Segons afirma La
Vanguardia, l’any 2020 es va
atorgar la llicència de reforma,
però per motius aliens a la po-
lítica les obres es van endarrerir.
De fet, el retard va ser tant gran
que, malgrat disposar dels per-
misos, l’empresa va haver de de-
manar una pròrroga de la lli-
cència l’octubre de l’any passat.
Ara, gairebé un any més tard,

l’Ajuntament ha constatat que
encara no s’havia fet res i s’ha
donat per caducada la llicència
urbanística. 

Ara, en cas de voler obrir, el
centre hauria d’iniciar de nou els
tràmits, però segons fonts mu-
nicipals consultades per l’ACN,
la nova llicència no tindria pos-
sibilitats de prosperar: “Un cen-
tre d’aquestes característiques en
un barri com el Remei podria ge-
nerar problemes de convivèn-
cia”, va assegurar l’alcalde de Ba-
dalona, Rubén Guijarro.

El local havia d’obrir en aquesta antiga escola bressol. Foto: Google Maps

Eviten l’obertura d’un centre
de menors no tutelats al Remei
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Visita i espectacle cultural al
safareig de Montserrat Roig

PATRIMONI4En el marc de les
Jornades Europees del Patri-
moni, que se celebren del 7 al 9
d’octubre, el Museu Torre Ball-
dovina organitza una visita a
l’antic safareig públic de la pla-
ça de Montserrat Roig, que es
durà a terme a les 11 del matí de
diumenge. Després de la visita,
hi haurà un espectacle cultural i
musical que buscarà reivindicar
el safareig “com espai de me-
mòria col·lectiva i la bugada
com una feina primordial en la
cura de la vida”, assegura el
museu en el seu comunicat.

L’espectacle consistirà en les
lectures en veu alta sobre el
tema, en el passi de fotografies
i vídeos, així com la mostra d’ob-
jectes relacionats amb la buga-
da. S’hi llegiran textos d’autores
com Mercè Rodoreda, Neus Ca-
talà, Virginia Satir, Federico
García Lorca o Trinidad Gallego.

El safareig data de l’any 1868
i no va ser fins als anys seixan-
ta del passat segle que va quedar
en desús. A principis de segle es
va reurbanitzar la zona i es van
col·locar vidres que en permeten
l’observació i el manteniment.

Denuncien un augment dels
desnonaments invisibles

HABITATGE4La Rahma Sbiti
viu a un pis del carrer Baró amb
el seu marit i quatre fills, tres
d’ells menors en edat escolar. El
pis és propietat d’un particular,
i la família sempre va pagar el
seu lloguer, fins que el propietari
va decidir augmentar el preu, de
manera que la família no va po-
der afrontar més el seu paga-
ment. Fins aquí, la història d’un
desnonament invisible. És a dir,
una família perd el seu habitat-
ge per una pujada del preu en el
contracte que no pot assumir. La
Rahma Sbiti, però, va acudir a

l’entitat AMBTU, que ofereix
suport judicial i assessorament
a famílies en situació d’exclusió:
“Els serveis socials estan saturats
i no tenen prou recursos per
atendre la ciutadania”, denuncia
Reda Mohamed, fundador
d’AMBTU. Des dels  serveis so-
cials responen a Línia Nordque
la família està ben atesa: “Se’ls ha
obert sol·licitud a la Taula d’E-
mergències de l’Habitatge i han
rebutjat entrar al projecte Mi-
cropobles”. Si no s’arregla la si-
tuació, la família de la Rahma
serà desnonada el pròxim dia 19.

L’assemblea d’ERC de dissabte
decidirà si Rufián és candidat

POLÍTICA4El republicà Gabriel
Rufián podria ser nomenat dis-
sabte oficialment candidat
d’ERC a l’alcaldia de Santa Co-
loma. La notícia l’avançava el
diari ARA dilluns. 

L’assemblea local del partit
que ha de validar la candidatu-
ra se celebrarà a partir de dos
quarts d’onze del matí, i el nom
del líder dels republicans a Ma-
drid sona amb força des de fa
mesos. Actualment, ni el mateix

Rufián ni el seu entorn, però,
confirmen per ara aquesta opció.
“M’ho estic pensant”, va dir fa
quinze dies des del Congrés dels
Diputats a preguntes dels pe-
riodistes. Rufián, però, ja va ad-
metre que “seria bo” poder aju-
dar a canviar l’actual govern so-
cialista de la ciutat. 

Aquest mateix dimarts, l’en-
torn de Gabriel Rufián mantenia
que no ha pres cap decisió per-
què encara hi dóna voltes.

Imatge de les obres de reurbanització del safareig. Foto: Museu Torre Balldovina

Rufián atenent els mitjans. Foto: ACN

Dia Internacional de la Gent Gran | Acte contra la soledat
La Plaça de la Vila va esdevenir el passat dissabte dia 1 un espai de debat i visibilització
de la soledat en la gent gran. Va ser a través d’una marató de paraules, una iniciativa
que pretenia teixir contactes entre persones, per acabar amb la soledat no desitjada.

BESÒS4Els ajuntaments de
Santa Coloma, Sant Adrià de
Besòs, Barcelona i Montcada i
Reixac  van presentar dilluns el
programa d’actes del ‘Va de Be-
sòs’, una festa ciutadana amb
l’objectiu de cohesionar els qua-
tre municipis que compartei-
xen la llera del riu. 

En total, un centenar d’acti-
vitats comprimides en un dia, el
pròxim 15 d’octubre. La inau-
guració anirà a càrrec de les
quatre alcaldesses, a la zona 1 de
les delimitades per a la jornada,
el Parc de les Aigües de Mont-
cada i Reixac. La cloenda tindrà
lloc a la zona 2, a Can Zam, i
comptarà amb l’actuació de la
Balkan Paradise Orchestra. 

A banda, també hi haurà ac-
tivitats a l’escenari de la Llosa del
Bon Pastor, a Barcelona; i al
Parc del Litoral, entre Sant Adrià
i Barcelona. El gran nombre
d’activitats s’explica per la col·la-
boració entre els quatre ajunta-

ments i les entitats i equipa-
ments dels municipis. L’oferta ha
estat dividida en els eixos de me-
mòria històrica, sostenibilitat i
natura, cultura i benestar i salut.
Per exemple, es podrà participar
en l’anellament científic d’ocells,
o en una descoberta de les pa-
pallones que habiten la zona. 

El regidor de Medi Ambient,
Álvaro Rodilla, va reivindicar
durant la presentació el paper
protagonista del consistori co-
lomenc en l’organització de la
jornada, i va destacar la impor-
tància del projecte de Renatu-
ralització del riu Besòs com a re-
vitalitzador de la zona.

Regidors dels municipis i del Consorci del Besòs. Foto: Aj. de Santa Coloma

‘Va de Besòs’ per reivindicar 
el riu com a generador de vida
» Les quatre ciutats riberenques celebraran una festa el 15 d’octubre
» Es faran més d’un centenar d’actes al tram baix de la llera del Besòs
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Un cable submarí travessa la
platja contaminada del Litoral
PLATGES4L’Ajuntament in-
formava aquest dilluns via Twit-
ter que durant els pròxims dies
es faran obres a la sorra de la
platja del Litoral. 

El motiu, preparar l’arribada
dels primers cables submarins a
l’edifici de la Barcelona Cable
Landing Station, l’estació inter-
nacional de cables de teleco-
municacions submarins, radi-
cada a prop de la platja del Li-
toral: “Aquestes intervencions
compten amb tots els permisos
emesos per les administracions
pertinents, la demarcació de

Costes de l’Estat, el Servei del Li-
toral i l’Agència Catalana de Re-
sidus”, assegurava el consistori. 

Tanmateix, la platja del Li-
toral està tancada des del maig
de 2021, quan un estudi va tro-
bar substàncies contaminants. 

Veïns i entitats han criticat
que s’hi dugui a terme la ins-
tal·lació del cablejat removent la
sorra, sense haver-la desconta-
minat abans: “Treballadors sen-
se equips de protecció, tanques
sense lones (...). Això a Barcelo-
na no es consentiria”, va criticar
La Marea Verde a Twitter. 

SEGURETAT4Els darrers dies a
Sant Adrià han estat marcats
pels moviments del consistori
pel que fa a la seguretat. 

Per començar, el passat di-
vendres 30 de setembre, l’alcal-
de de Badalona, Rubén Guijar-
ro, i l’alcaldessa Cañete es re-
unien amb les policies locals
d’ambdues ciutats per tractar la
coordinació en temes de segu-
retat en les zones limítrofes. 

L’escenificació de l’entesa va
arribar minuts després, quan
els dos batlles es van desplaçar
al carrer de Guifré per explicar
que han evitat l’obertura d’un
centre de menors estrangers no
tutelats [vegeu la pàgina 6]. A
banda, aquell mateix dia 30 se
sabia que el presumpte autor de
l’assassinat al barri de la Mina
s’havia entregat a la policia.

Dies més tard, aquest dilluns,
va tenir lloc la Junta Local de Se-
guretat. Hi van assistir tots els
cossos de seguretat desplegats a
la ciutat, el Subdelegat del govern,
Carlos Prieto, i el conseller d’in-
terior, Joan Ignasi Elena.

L’alcaldessa va destacar que
la coordinació entre els dife-
rents cossos és fonamental per
garantir la seguretat de la ciutat:
“Volem que la ciutadania tingui
la percepció d’una policia pro-
pera i efectiva”. El conseller Ele-
na va explicar que els darrers dos
anys s’han destinat 22 nous
agents de Mossos d’Esquadra a

la Unitat de Seguretat Ciutada-
na: “El reforç en agents ha per-
mès reduir un 13% els delictes al
municipi respecte a l’estiu del
2019”. Per acabar, l’endemà,
dia 4, un altre operatiu conjunt
amb Mossos i les policies dels
dos municipis desarticulava l’a-
nomenat ‘mercat de la misèria’,
ubicat sota l’autopista c-31.

Imatge de la reunió de la Junta Local de Seguretat. Foto: Twitter: (@CaneteFilo)

L’Ajuntament intensifica la
presència policial a la ciutat

Obres per fer arribar el cable submarí. Foto: Twitter (@LaMareaVerdeSAB)

Associacionisme | Estudi per potenciar la xarxa d’associacions
L’1 d’octubre es va celebrar la jornada de retorn de la diagnosi del teixit associatiu 

de Sant Adrià. Es tracta d’un estudi fruit d’un procés participatiu que servirà com a punt 
de partida per endegar polítiques que potenciïn la xarxa d’associacions de la ciutat.
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Raül Abad serà el candidat de
Som de Montgat a l’alcaldia

MONTGAT4L’assemblea de
Som de Montgat, celebrada el
passat dia 30, va escollir per
unanimitat Raül Abad com a
candidat a l’alcaldia de Montgat. 

La seva va ser l’única candi-
datura proposada: “Entomo l’en-
càrrec amb moltes ganes i em-
penta”, ha declarat Raül Abad a
Línia Nord. Per a Abad, la valo-
ració de l’experiència al govern
municipal és positiva: “Tot i la

pandèmia i malgrat el temporal
Glòria, hem pogut tirar endavant
un projecte, un Pla d’Actuació
Municipal amb un percentatge
alt d’assoliment. Ara hem de
cosir el poble amb projectes im-
portants de mobilitat i accessi-
bilitat”, diu Abad, i cita el con-
tracte de neteja i la construcció
de nous pisos a Les Mallorqui-
nes. Abad és actualment el segon
tinent d’alcalde del municipi.

Comencen les obres 
a la platja de les Roques

MONTGAT4L’Ajuntament in-
forma que durant l’octubre han
de començar les obres de repa-
ració del passeig marítim a l’al-
tura de la platja de les Roques.

Aquest tram del passeig està
malmès al llarg d’uns 30 metres.
Els danys van ser causats en
l’operació de retirada de la gu-
ingueta situada a la part superior
de la rampa d’accés de ponent.
El camió encarregat de fer la ma-
niobra de retirada de la guin-

gueta va trencar el paviment
pel seu gran pes, i va acabar per
caure a la platja. D’aquesta ma-
nera, el sòl va quedar inservible. 

L’Ajuntament assegura que
les obres duraran unes sis set-
manes, amb un pressupost pre-
vist  d’execució de gairebé
200.000 euros. Pel que fa a les
obres al passeig, a la zona de la
llotja, que havien d’encetar-se
passat l’estiu, el consistori no de-
talla encara quan començaran.

TIANA4El jutjat del contenciós
administratiu 16 de Barcelona ha
donat la raó al grup de Junts per
Tiana en la seva denúncia pel
bloqueig de la documentació re-
querida sobre el cas de transfu-
guisme de la regidora Marta
Guàrdia. Concretament, la sen-
tència diu: “Per part de l’Ajun-
tament de Tiana [aleshores go-
vernat per Marta Martorell
d’ERC] es va vulnerar el dret fo-
namental a la participació i la re-
presentació política (...) del re-
gidor Isaac Salvatierra Pujol [ac-
tualment alcalde, després de la
moció de censura del passat
mes d’abril] en no haver-se-li fa-
cilitat en termini i forma com-
pleta la documentació requerida
per ell mateix referida a l’expe-
dient administratiu de delegació
de competències municipals i re-
tribució a la Sra. Marta Guàrdia”.

La cronologia d’aquest cas
ens porta fins al mes de juliol de
2021. Durant el Ple municipal, la
regidora Marta Guàrdia va anun-
ciar que deixava el grup muni-
cipal de Junts per Catalunya i

passava a ser regidora no ads-
crita de Tiana. Quatre mesos
més tard, el passat novembre, el
grup de Junts per Tiana va pre-
sentar al registre municipal un
recurs de revisió sobre el cas de
suposat transfuguisme de Mar-
ta Guàrdia. L’equip de govern
d’aquell  moment es va negar fins
a tres vegades a entregar la do-

cumentació. Així, ens plantem el
gener de 2022, quan Junts per
Tiana presenta al jutjat del con-
tenciós administratiu un recurs
especial contra l’exalcaldessa
Marta Martorell “per coartar i
impedir l’accés a determinats
informes i expedients adminis-
tratius”. La sentència, publicada
el 3 d’octubre, els dona la raó.

L’exalcaldessa Martorell al ple de la moció de censura. Foto: Línia Nord

El jutge diu que Martorell va
vulnerar el dret a la participació

Gastronomia | Nit de tapes a Montgat
Aquest dissabte 8 d’octubre tindrà lloc al Mercat de Montgat la quarta edició de la nit

de tapes, des de les vuit del vespre i fins a les onze de la nit. Hi participaran onze
establiments, i també hi haurà música en directe i l’entrega del premi a la foto de l’estiu.
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Esports Bàsquet | La Penya rep el Fundación Navarra Baloncesto Ardoi
El conjunt de Jordí Vizcaíno encetarà la Lliga Femenina Challenge rebent el pròxim diumenge 9
d’octubre el Fundación Navarra Baloncesto Ardoi, en partit corresponent a la segona jornada. 

El Lima Horta Bàsquet-Club Joventut Badalona, de la primera cita, s’ha ajornat fins al 9 de novembre. 

"Allò que et motiva quan co-
mences a fer triatlons i sempre
és que cada dia pots millorar en
molts detalls. Fa 14 anys, gaire-
bé la meitat de la meva vida, vaig
descobrir aquest esport i encara
n'he d'aprendre tant, però
tant...", celebra Jordi Garcia
Gràcia (Badalona, 1992), triatleta
internacional, entrenador na-
cional i director tècnic de la sec-
ció de triatló del CN Badalona.

Potser a l'aigua és on el ba-
daloní se sent més lliure, tranquil
i en pau. Abans de la conversa,
ha fet una sessió d'aigües ober-
tes. Al club de la seva vida ha
après i ha reforçat valors que
també li ha regalat la seva famí-
lia com "la humilitat, l'esforç i el
sacrifici". Es recorda de marrec
a la piscina petita fent les seves
primeres braçades i no s'oblida
tampoc dels primers nervis
quan, amb 8 anys, va començar
a nedar amb l'equip de compe-
tició del CN Badalona, ja en
una piscina de 25 metres.

Sempre li estarà agraït a l'en-
trenador Jonathan Gómez per
haver-li transmès la passió per la
natació i motivar-lo a obrir una
nova finestra: el va convèncer
perquè s'estrenés en una aquat-
ló, l'Aquatló Ciutat de Badalona.
Era 2008, l'any en què li va can-
viar la vida a Garcia: "A la pre-
temporada sempre fem una pre-
paració física i sortim a córrer, i
en Jonathan va veure que jo era
dels millors i em va animar a
provar en aquesta disciplina...".

L'experiència i el resultat van
ser tan positius per a l'entrevis-
tat que des de la Federació Ca-
talana de Triatló van convidar-
lo que participés en unes proves
de detecció de talent, on va ser
un dels millors. Gràcies a l'a-
quatló, Garcia va descobrir el
triatló i va començar a participar
en curses populars, un món que
feia anys que li cridava l'atenció,
però que no havia provat. "Veu-
re que feia podis i guanyava cur-
ses [a peu] sense gairebé entre-
nar-me em va donar més ener-
gies per continuar participant en
triatlons. De fet, em vaig haver de
comprar una bici perquè no en
tenia", recorda.

MADUR AMB 16 ANYS
Garcia va rebre una beca al Cen-
tre de Tecnificació Multiesportiu
d'Esplugues-Blume, on va poder
compaginar la seva formació
acadèmica i esportiva. "Amb 16
anys vaig madurar de cop i vaig
aprendre a ser molt més autò-
nom. Pensa que a les sis del
matí ja estàvem a la piscina,
després havíem d'esmorzar, anar
a l'institut... Tot era dins del re-
cinte, però la jornada era molt in-
tensa", confessa l'entrevistat,
que va viure quatre anys a la Blu-
me. Els caps de setmana torna-
va a casa i això l'ajudava a no per-
dre la perspectiva que era un pri-
vilegiat "que estava vivint una
oportunitat única a l'abast de po-
ques persones".

Al centre va fer moltes amis-
tats, com la del porter d'handbol
Gonzalo Pérez de Vargas, o Ma-
rio Mola, tricampió del món de
triatló i amb qui va compartir
l'habitació un any: "Era i sempre

serà un mirall per a mi perquè és
molt centrat i responsable. Pura
inspiració. Era el campió mun-
dial júnior i tenia una humilitat
increïble, i sabia esprémer el
temps per a la competició, l'en-
trenament i els estudis".

Com a director tècnic de la
secció de triatló del CN Badalo-
na, Garcia s'implica i dona "un
cop de mà" a la Travessia Ne-
dant de la ciutat [l'última edició,
la 71a va ser el passat 23 de ju-
liol], i el seu estimat Aquatló
Ciutat de Badalona, ubicat sem-
pre l'11 d'octubre i una plata-
forma perquè, "com em va pas-
sar a mi, molts nedadors i ne-
dadores hi puguin descobrir,
per exemple, el triatló".

"Un dels problemes de la
natació és que molta gent amb 16
o 17 anys la deixa completa-
ment i en alguns casos abando-
na l'esport. És una llàstima fer-
ho després d'haver invertit 10

anys per estar en forma. Per
què no descobrir un nou esport
que et motivi al nivell que sigui?
L'aquatló, el duatló, el triatló...",
planteja el badaloní.

"Quan competeixo, vaig pen-
sant coses i crec que tinc força
diàleg interior. Hi ha moments
en què, sense voler, acumulo
pensaments negatius, i és quan
intento minimitzar-los, animar-
me i no castigar-me. Es tracta de
ser sincer amb tu mateix", con-
fessa. Sempre tracta de concen-
trar-se, sobretot en els moments
clau de les proves.

Del seu subcampionat d'Es-
panya en la distància olímpica,
el passat 28 d'agost a Banyoles,
es queda, sobretot, amb la cele-
bració a meta amb familiars,
amistats i companys i compa-
nyes d'entrenaments. "Va ser
una prova molt dura pel gran ni-
vell dels participants i perquè va
fer molta calor. Quedar molt a

prop [a 21 segons] del primer
[David Castro, de l'EQTR Triat-
lón Rodense] i sentir els ànims
cada volta que passava va ser
molt gratificant", recorda.

Es desfà en elogis amb Albert
García Serra, triatleta a qui en-
trena al CN Badalona i que
aquest any ha estat vuitè al Cam-
pionat d'Espanya Juvenil, com-
petició en què va ser 84è el curs
anterior. "Amb ell vam començar
sense presses i en un any el seu
progrés i el seu creixement han
estat excepcionals. L’Albert és un
noi molt disciplinat i educat que
escolta molt i té una gran facili-
tat per captar allò que li intento
transmetre. És força inquiet i em
pregunta perquè vol saber els
perquès de les coses. Vull com-
partir la meva experiència amb
ell. Crec que donarà a parlar en
els pròxims anys", el retrata.

Abans d'acomiadar-nos, li
pregunto a Garcia si el seu mi-
llor record esportiu és quan es
va proclamar, contra tot pro-
nòstic, campió d'Europa Youth,
l'any 2009. "Gaudir un èxit que
no tenia previst i trucar a casa
des d'Itàlia als meus va ser in-
descriptible. Era molt jove i en
menys d'un any al triatló havia
aconseguit un resultat incre-
ïble que em va motivar molt.
Vaig tenir clar que volia ser
triatleta", recorda. El seu mo-
ment favorit és, però, la seva vic-
tòria el 2018 a la Copa d'Euro-
pa de València. "Després de
molts anys de treballar moltís-
sim, compaginar universitat i
feina... Vaig rebre el premi a la
constància, a no abaixar els bra-
ços en els pitjors moments",
confessa, emocionat, Garcia.

Toni Delgado
BADALONA

Jordi Garcia: gaudir és créixer
» El badaloní és trialeta internacional, tècnic nacional i director tècnic de triatló del CN Badalona 
» “Allò que et motiva quan comences a fer triatlons i sempre és que pots millorar en molts detalls”, diu

Jordi Garcia Gràcia, triatleta i tècnic del CN Badalona. Foto: Lucas Mansur 
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Magda Puyo dirigeix aquesta obra d’El-
friede Jelinek, Premi Nobel de Literatu-
ra, en què l’autora ens proposa un viat-
ge per les seves experiències artísti-
ques i íntimes: la sexualitat mediatitza-
da per internet, la perversió de l’opinió
pública, el culte a la joventut o la pre-
sència del feixisme latent, entre altres.
A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Viatge d’hivern
Elfriede Jelinek

Rigoberta Bandini (el nom artístic de Pau-
la Ribó) ja és tot un fenomen. Després de
publicar molts hits, d’actuar en grans fes-
tivals, de quedar-se a les portes d’Euro-
visió i d’anunciar que es retirarà tem-
poralment quan acabi la gira, només li
faltava una cosa: estrenar el seu primer
disc. La emperatriz inclou dotze can-
çons, de les quals quatre són inèdites.

Música

En aquesta adaptació de la novel·la ho-
mònima de Torcuato Luca de Tena, l’A-
lice, una investigadora privada, ingres-
sa a un psiquiàtric simulant una paranoia.
El seu objectiu és trobar proves del cas
que l’ocupa: la mort d’un intern en cir-
cumstàncies poc clares. Però la realitat
que descobrirà superarà les seves ex-
pectatives i posarà en dubte el seu seny.

Pelis i sèries

Los renglones torcidos de Dios
Oriol Paulo

La emperatriz
Rigoberta Bandini

Barthélémy Toguo
El Museu Picasso de Barcelona va inaugurar el passat 22
de setembre una exposició dedicada al reputat artista

camerunès Barthélémy Toguo, que es podrà visitar fins al
pròxim 26 de febrer. Es tracta de la primera vegada que
aquest museu dedica un monogràfic tan extens a un ar-
tista contemporani viu. En la roda de premsa de presen-
tació de la mostra, tal com recull l’ACN, Toguo va explicar
que la seva relació amb Pablo Picasso va començar quan
va voler crear una obra semblant al Guernica per retre
homenatge a les víctimes del genocidi de Ruanda.

Després de la golejada del Barça al Madrid
amb un contundent 7-0, alguns periodis-
tes van voler parlar amb la jugadora culer
Ana Crnogorcevic (Steffisburg, Suïssa,

1990), autora de dos gols. Se li van adreçar
en castellà i, tot i que la suïssa comprèn i

parla perfectament aquesta llengua, va as-
segurar que no entenia el que li deien, tot
somrient. Ho va fer perquè està aprenent
català i vol practicar-lo, però les crítiques

de qui veuen la llengua catalana amb mals
ulls no es van fer esperar, fins al punt que
la jugadora hi va haver de respondre. Així,
va fer un tuit explicant que parla romanx
(una de les llengües de Suïssa), croat, ale-
many, francès, anglès i castellà, i que ara li
agradaria “aprendre i entendre el català”.
“Tan dramàtic?”, es va preguntar. Per sort,

també va rebre una allau d’elogis.

A N A  C R N O G O R C E V I CQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una de les estrelles del Barça
S’hi va unir el 2019 i ha viscut el moment d’or de l’equip

Famosos

Defensar l’ús del català
Demanant als periodistes que li fessin les preguntes en català

Allau d’elogis... i de crítiques
Hi ha qui ho ha entès i, com sempre, hi ha qui s’ha ofès

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Promesa fulgurant de l’art català de
principis del segle XX i creador bande-
jat poc temps després per la burgesia
que l’havia enaltit, el pintor, escultor i gra-
vador Ismael Smith és una de les figures
més queer, genuïnes i excepcionals del
nostre patrimoni artístic. Les altures in-
terpreta la seva trajectòria, de la Barce-
lona de 1886 a la Nova York de 1972.

Llibres

Les altures
Sebastià Portell

| FIFA 23
Ha arribat el moment preferit de l’any dels amants del futbol i dels
videojocs: el FIFA 23 ja és aquí. Per a Play Station, Xbox i Switch. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PATATES

En bosses de reixeta o caixes de fusta perquè desprenen etilè, 
una substància que espatlla tot el que hi ha al seu voltant

ALLS

CEBES

PEBROTS I TOMÀQUETS

E S T I L S  D E  V I D A

i ALIMENTACIÓ

És habitual pensar que els aliments es conserven millor a la
nevera, però no sempre és el millor mètode per allargar la
seva vida, ni tan sols en les èpoques més caloroses. Com a

norma general, cal continuar mantenint-los a la mateixa ubica-
ció que els hem trobat a la botiga.
En el cas de les patates, el midó que contenen es converteix

ràpidament en sucre a la nevera i les fa malbé abans, per la qual
cosa el millor és deixar-les en un lloc fresc i sec. Les cebes, com
les patates, desprenen etilè, una substància que espatlla tot el
que té al voltant. Per tant, ajuntar aquests dos aliments duplica
aquest efecte. El millor per emmagatzemar les cebes és ficar-les
en bosses de reixeta o en caixes de fusta. Quant als alls, el fred fa
que els surtin els brots, així que també els guardarem fora de la
nevera. Si ja s’han pelat i cal conservar-los freds, els hem d’embo-
licar en paper absorbent i introduir en un tupper o en una bossa
hermètica. També es poden submergir en oli dins d’un pot de vi-
dre perquè durin més. Finalment, pel que fa a pebrots i tomà-
quets, és millor evitar la nevera perquè els fa perdre olor i gust.

Eva Remolina, AMIC

Trucs per conservar els aliments

En un lloc fresc i sec perquè el midó que contenen es converteix 
ràpidament en sucre a la nevera i les fa malbé abans

Les claus

Fora de la nevera excepte si ja s’han pelat, que aniran a dins 
embolicats en paper absorbent i ficats en un ‘tupper’ o bossa hermètica

Millor fora de la nevera perquè aquesta 
els fa perdre tant l’olor com el gust
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